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VIJESTI
Gradi se dalekovod Plomin-
Vodnjan

Jedan od najznaËajnijih HEP-ovih 
projekta u Istri, gradi se i na podruËju 
opÊine Barban. RijeË je o dalekovodu 
Plomin-Vodnjan duæine 32,8 kilometara 
u ukupnoj vrijednosti od 109,9 milijuna 
kuna. Radovi su zapoËeli lani, a trebali 
bi biti dovrπeni do kraja oæujka sljedeÊe 
godine. Trenutno se izrauju dalekovodni 
stupovi i montiraju ËeliËne konstrukcije 
stupova.

Nastavak gradnje magistral-
nog  plinovoda 

Radovi na magistralnom plino-
vodu Pula-Karlovac kreÊu se prema 
dovrπetku punom parom. Nakon izgrad-
nje dionice od Bateli prema Raπkoj dolini, 
sada su u punom jeku radovi na dionici 
od Barbana prema Vodnjanu. Zasad je 
oËiπÊena trasa, prokopani rovovi, a slijedi 
postavljanje cijevi. Radovi na magistral-
nom plinovodu Pula-Karlovac u duæini 
od 190,7 km odvijaju se na svim sluæbe-
nim dionicama, a gradnja bi trebala biti 
dovrπena do poËetka listopada. Nakon πto 
gradnja bude gotova uslijedit Êe spajanja, 
ispitivanja, tehniËki pregled i usklaenja s 
postojeÊim sustavom te potom spajanje s 
proizvodnim poljem sjevernog Jadrana. 
Plinovod Êe omoguÊiti izravnu dobavu 
plina s hrvatskih sjevernojadranskih polja 
te plinofikaciju Istarske, Primorsko-goran-
ske i KarlovaËke æupanije.

Barban dobiva pjeπaËki 
trotoar

Radovi na raskriæju cesta Vodnjan-
Barban i Æminj-Barban, kojima je spoj 

dviju æupanijskih cesta postao sigurniji 
za prometovanje, najavili su i ureenje 
pjeπaËkog trotoara od nove πkolske zgrade 
do poslovnice OTP-banke u Barbanu. 
Nakon zemljanih radova, postavljeni 
su rubnici i poloæen je πljunak, Ëime je 
Ëitava dionica pripremljena za asfaltiranje. 
Poradi poËetka nove nastavne godine, u 
novoj πkolskoj zgradi, poËetkom rujna, 
pjeπaËki trotoar je bilo nuæno izgraditi 
zbog sigurnosti uËenika-pjeπaka. 

Zavrπeno proπirenje groblja 
na Prnjanima

Sredinom travnja okonËano je 
proπirenje groblja na Prnjanima koje je za-
poËelo unatrag dvije nepune godine. Na 
groblju se u zavrπnoj fazi izgradio ogradni 
zid, pokrivene su grobnice i uredio se 
ulaz. Staze Êe se urediti zavrπno kada se 
slegne teren, meutim novo se groblje 
moæe koristiti, jer su putovi oznaËeni i 
posuti πljunkom. Proπirenjem od 900 
Ëetvornih metara dobilo se 126 grobnih 
mjesta i 35 grobnica za πest osoba, Ëime 
se konaËno rjeπio veliki problem za duæi 
niz godina. 

Zavrπeno proπirenje groblja 
u Barbanu

Nakon dovrπetka radova na 
proπirenju mjesnog groblja na Prnjanima, 
zapoËeli su zavrπni radovi na proπirenju 

groblja u Barbanu, koji su ovih dana i 
zavrπeni. Time se groblje u Barbanu 
proπirilo za 1.200 Ëetvornih metara, Ëime 
se dobilo 140 grobnih mjesta i 51 grob-
nicu u tri veliËine. Zavrπnom fazom se 
izgradilo ogradni zid, pokrilo grobnice, 
izgradilo prilaznu rampu i uredilo okoliπ 
proπirenog dijela groblja. Nakon slijeganja 
terena, staze Êe se nasuti πljunkom. 

Gradi se prostorija za MO 
Petehi

PoËetkom ove godine zapoËela 
je sanacija stare πkole u Petehima  koju 
je javnim nadmetanjem na 20-godiπnje 
koriπtenje, za smjeπtaj udomiteljske 
obitelji, dobila humanitarna udruga 
Oaza iz Rovinja. U proteklih je nekoliko 
mjeseci obnovljen krov, ureeno unu-
tarnje stubiπte te su izraene betonske 
ploËe izmeu prizemlja, prvog kata i 
potkrovlja.Trenutno se sa straænje strane 
zgrade podiæe nova prostorija od pede-
setak kvadratnih metara koja Êe biti dana 
na koriπtenje Mjesnom odboru Petehi. 
RijeË je o radovima prve faze sanacije 
za koju su donacijama osigurana finan-
cijska sredstva. Druga faza, koja Êe obu-
hvatiti unutarnje ureenje zgrade πkole i 
dovrπetak druπtvene prostorije, uslijedit Êe 
nakon prikupljanja preostatka novËanih 
sredstava.

Prigodne donacije 
Barbanaca za njihova naselja

Ljubav i privræenost rodnom mjes-
tu Ëesto pokazuju mjeπtani prigodnim 
donacijama svome mjestu. U posljednjih 
su nekoliko mjeseci takve velikoduπne 
geste zabiljeæene u Hrbokima i Orihima. 
Selu Hrboki je tako donirana moderna 
autobusna Ëekaonica, a Orihima je tvrtka 
De Conte donirala betonski stol i klupe. 



Barbanski glasnikBarbanski glasnik 3

vijesti

RIJE» NA»ELNIKA:  TOSKANA SE MORE SKRIT

Dragi moji,
najprija su 

nas peπtale tepline 
u æetvenjaku, kad je 
gorilo drivo i kamen-
je, pak su prve dane 
ud  anguπta naletili 
neverini. Trunju je 
rasfriπkalo, pak se po 
noÊi riva i poËinut. 
Smo se zaletili tako 
i kumpir zvadit. I 
eko nas poli Trke na 
prstenac, trideset i 
prve. Febra veÊ tuËe 
junake, prontivaju 
konje i sebe, aπ bi 
rad Ëa to zadit. Na 
Trki teÊ je Ëast, zadit 
je velika stvar, a bit 
prvi, ni ga vrhu tega na uvoj naπoj grudi barbanskoj.

TuristiËka sezona je u punoj forci i na Barbanπtini te dane. Doprla se je z 
Vazmon, pak je ud maja naprid mljaËila, a ud pomaja do danas je zakuhala. Tako 
Êe bit cili anguπt i po smokvenjaka, pak Êe pokle kalivat proti sridi ud martiπnjaka. 
Prez velikega raËuna, turisti su na Barbanπtini 6 miseci u litu, a Ëa je sanj Ëuda 
njih u miloj nan Istri. Z πtrmora velikih gradi u NemaËkoj, Holandiji i drudi, dojt u 
kraljestvo nan barbansko, je kako dobit na lutriji. Prova san tako kuπeljat z jenima 
turiπti z Berlina, pak su mi rekli da se Toskana more skrit sprid uvega Ëa mi imamo 
na Barbanπtini, da je poli nas Ëuda liplje. Na Blaz se gredu kupat svaki dan, biæe Ëa 
ud guæve i Ëuda naroda, po noÊi da spe kako janjci, prπut i sir po naπih oπtarijah da 
je kako med, naπe oπtarije da su za pet i da ne iπÊu druge, a zuz to u Berlinu da ne 
moru vidit tolike zvizde, koliko he bliπÊi na naπen barbansken nebu.

»uja san prija malo vrimena i beside ud jenega Barbanca ki je poπa z fame-
jon u Pulu prija 30 lit. ZmuËija se je uniput za hiæu izidat, a z vrimenon je proda i 
starinu. Danas pati za svojin na selu, aπ u gradu nima mira ud Ëuda vitur, ud velike 
miπadure naroda, i najraje bi se torna u mir barbanski. Mo, ma nima kamo, aπ na 
njigovoj starini sada drugi godi. 

Kada bi uniput bija zna da Êe uvako bit, ne bi krstijan bija poπa æbaljat. 
Rabilo je malo potrpit, pojt u kumpaniju z drugima Barbanci ki su litrat sela ubrnuli 
kako dan i noÊ. Svaka hiæa u naπen komunu ima danas sve Ëa njoj triba: letriku, 
telefon, vodu, πvalt, kontejnere za πkovace, po seli su butige, a u Barbanu medig, 
dentiπta, apoteka, velika nova πkola, imamo i πvalt do naπega mora. Je grdo nanke 
propensat na slabo, ma i sva naπa groblja imaju nove mrtvaËnice, Ëetiri, a z uvin Ëa 
smo proπirili groblja na Prnjani i u Barbanu, kalali smo veliku pezu s hrbata. Ud 
tega su svi najraje biæali, aπ je nosilo veliko delo i pitalo velike πolde.  

I danas je po seli unih ki ne æele nanke uru zgubit za komunsko. U svojen 
kortu luπtraju i rede, a okolo korta neka reste kupina i trnje. Kapaci su takovi reÊ da 
neka njin komun dojde pokosit i potuÊ gladiπ. Vero i bimo da je takujin komunski 
malo deblji, ma je debuljihav. Uni drugi, ki rivaju kapit, delaju uz pomoÊ komuna i 
selo njin gre naprid. Ti drugi dræe da triba uredit i komunsko, ni njin milo kakovu 
uricu zgubit za liplje i bolje naËinit. Kadi su po seli takovi akcijaπi, tamo je i poznat, 
vidi se zajno πituacija kad se kroz selo pasa.

Homo, aπ Êe nas noÊ. Na zabite da je u nedilju Trka na prstenac. Dojdite, 
kako i ta druga lita zapljeskat i dat kuraja unin ki teËu. ∆e njin ruka manje treputat 
i sunce manje portat.

Vaπ naËelnik, Denis KontoπiÊ

Ovakvim gestama uljepπavaju se naπa se-
la, a bilo bi dobro da barbanska poduzeÊa 
i obrti slijede ovaj primjer te doniraju svoja 
sela u granicama svojih moguÊnosti.

Ugraeni klima ureaji

U srpnju su u sve Ëetiri barbanske  
mrtvaËnice te Ëekaonicu ambulante u 
Barbanu ugraeni klimatizacijski ureaji 
sa moguÊnoπÊu hlaenja i grijanja. Klima-
ureaj su tako, pored ambulante, dobile 
mrtvaËnice u Barbanu, Prnjanima, ©kitaËi 
i Sutivancu. Nabavku ureaja i montaæu 
je financirala OpÊina Barban.

Bik  iz Orihi πampionsko 
grlo

Na 8. Izloæbi istarskog goveda i 
rasplodnih grla, odræanoj krajem srpnja 
u Viπnjanu, bik u vlasniπtvu Emila RojniÊa 
iz Orihi proglaπen je πampionskim gr-
lom. Emil RojniÊ je vlasnik farme istar-
skog goveda u Orihima, a ovo mu nije 
prvo takvo priznanje za njegova goveda. 
Pored Emila, joπ su dva Barbanca odnijela 
nagrade iz Viπnjana i to: Josip Broskvar 
iz Prnjani, za najbolju junicu, te Emilov 
brat, Branko RojniÊ, za drugo mjesto u 
kategoriji najbolje krave. 

Jelen iz Glavani najljepπi u 
Kanfanaru

Na 16. Smotri istarskog goveda u 
Kanfanaru, odræane u sklopu Jakovlje kra-
jem srpnja, u konkurenciji 20 boπkarina, 
najljepπi je bio Jelen, Venera Buælete iz 
Glavani, koji je takoer poznati barbanski 
uzgajivaË istarskih goveda.
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»ak je tri puta Mario UËkar slavio i 
osjetio πto to znaËi slavodobitniËko slavlje 
i osjeÊaj. Joπ je nekoliko konjanika osjetilo 
tu sreÊu tri puta i to Zdravko Prhat, Miro 
GrgoroviÊ i Maksimilijan RojniÊ, a samo je 
prvi slavodobitnik Trke, Vazmoslav Vale, 
bio laureat Ëak Ëetiri puta. 

Od proπlogodiπnjeg smo slavodo-
bitnika pokuπali naÊi recept uspjeha. Pa 
nije valjda sve samo u sreÊi! Od malih 
rijeËi, Mario nam je ipak u kratkim crta-
ma dao naslutiti Ëemu se drugi konjanici 
moraju ravnati da bi pobijedili.

Ljubav prema konjima od 
malih nogu

Mario je na Trci poËeo nastupati sa 
17 godina 1986. godine.

- Puπtili su me, iako nis joπ ima 
dovoljno lit, jer prema pravilima na Trki 
se poËinje nastupati s 18 lit. Valjda san 
bija dobar - skromno komentira trostruki 
pobjednik. Ali Trka je u njemu aktivna joπ 
i duæe. Naime, Mario je spomenuo da u 
svom sjeÊanju posebno Ëuva uspomenu 
na prvu obnovljenu Trku na prstenac 
kada je imao samo sedam godina.  

- SjeÊan se grdega vrimena, bilo je 
jako oblaËno. Mi dica Ëekali smo konje, 
a kada su doπli, zajno smo bili uz njih. 
VeÊ san tada jako volija æivotinje, a i sada 
oboæavan konje - sjeÊa se Mario daleke 
1976. S vremenom je poËeo i jahati, tako 
da je kao Ëetrnaestogodiπnjak veÊ odlazio 
u PoreË ili u Horse centar u Loboriki, kako 
bi bio s konjima. Ta se ljubav prema ovoj 
æivotinji nastavila i kasnije u njegovom 
æivotu, pa se i nekoliko godina tome i 
posvetio u Italiji, a danas rado boravi u 
barbanskoj πtali. I tako je ljubav prema 
konju ostala u njemu. 

Uz dobrog konja, bitno 
iskustvo jahaËa

Tri je puta 1999., 2001. i 2005. 
ovaj Barbanac slavio i svaki put na drugom 
konju. Kaæe da nikad nije s konjima na 
stazi imao veÊih problema. Pitamo ga je 
li to namjerno i da li to moæda donosi 
sreÊu, ali on odvraÊa da je svaki put s 
konjem, s kojim bi nastupao godinu prije, 

nastao neki problem, pa je jednostavno 
bio prisiljen na takve okolnosti. A to nije 
nimalo lako. Posebno zato jer se jahaË i 

konj moraju naviknuti jedan na drugo-
ga. Ali Mariju kao da to ne smeta, iako 
naglaπava da je najbolje uvijek nastupati 
na istom konju. Ove Êe godine jahati na 
Amoru. Trenirao je tek nekoliko puta, jer  
kaæe da jednostavno ne stigne, a tako je 
bilo i proπle godine. 

- Dugogodiπnje iskustvo. Pobijediti 
sebe, a ne druge, to je najbolji recept za 
pobjedu koji njemu donosi sreÊu. Uz to, 
veliku ulogu igra i iskustvo poznavanja 
æivotinje i njene psihologije. Konjanik prije 
svega mora voditi raËuna kako se dræati 
na sedlu i kako gaati, jer svaki konj ima 
sebi svojstven galop i mirnoÊu. Najbitnije 
je ne konja izbaciti iz ravnoteæe - navodi 
dalje.

Pitamo ga i kakvo bi trebalo biti 
ponaπanje konjanika, kako bi oni trebali 
gaati i kako bi se trebali postaviti na stazi. 
Stvar je to sreÊe, odvraÊa Mario, ali i kon-
centracije.

- Mladi jahaËi imaju velik pad kon-
centracije zbog prevelikoga adrenalina, 
a u nedilju je najbitnija upravo koncen-
tracija. OptereÊenje je i fiziËko i psihiËko 
nastupati na kvalifikacijama, a kamoli joπ i 
na Trki - kaæe Mario. Uz to dodaje da on 
nikad nije imao posebne ambicije postati 

slavodobitnikom, pa je moæda zbog tog 
neopreteÊivanja pobjedom biljeæio dobre 
rezultate. U svakom sluËaju zakljuËak je 
da recept glasi - iskustvo, velika koncen-
tracija i mirnoÊa jahaËa. 

MARIO U»KAR, lanjski slavodobitnik

SLAVODOBITNI»KI RECEPT

31. Trka na prstenac 
od 18. do 20. kolovoza 
2006.

Program

petak, 18. kolovoza 2006.

20.30  sati - podizanje zastave “Trka 
na prstenac”
21.00 sat - Slavica AndrijanËiÊ - izloæba 
likovnih radova (Druπtveni dom)
22.00 sati - Turnir u briπkuli i treπeti

subota, 19. kolovoza 2006.

15.00 sati - Turnir u pljoËkanju
17.00 sati - Nogometni turnir ( 
igraliπte Barban )
17.00 sati - “Trka za viticu”
21.00 sat - Zabavno plesni program 
na Placi
uz izbor miss Istre za miss Hrvatske za 
miss svijeta
- Nastupa najatraktivnija brazilska 
grupa AMAZONAS

Mario UËkar
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I ove Êe se godine, treÊe nedjelje 
u kolovozu, odræati Trka na prstenac, 31. 
po redu. Tko Êe 20. kolovoza kuÊi odni-
jeti  vrijedne nagrade i titulu slavodo-
bitnika, saznati Êemo jako brzo.  A dok 
se iπËekuje taj dan, meu kandidatima, 
koji su izravno bez kvalifikacija uπli 
meu ovogodiπnje natjecatelje, pokuπali 
smo naÊi moguÊeg ovogodiπnjeg laure-
ata. Stoga smo porazgovarali s mladim 
Goranom ©padom (27) iz ©padiÊi koji 
je veÊ nekoliko godina bio veoma blizu 
pobjede.

Kada si poËeo nastupati na 
Trci?

- Na Trki nastupan veÊ sedan lit, 
od 1999. lita. U tih sedan, nekoliko san 
puti bija pri vrhu, ali nikad baπ na vrhu. 
Bija san prije tri lita drugi. Teπko je biti na 
ten mistu. Rae bih, ako nis veÊ slavodo-
bitnik, da nis ni drugi. InaËe, poËeja san 
jahati s 8 lit, kada je bija aktualan Horse 
centar u Loboriki. Na mene je svakako 
velik utjecaj ima moj sused i viπestruki 
slavodobitnik Zdravko Prhat. Nas dva je-

dini smo konjanici na 
Trci iz neπega sela. 
Kad san ima dovoljnio 
lit, poËeja san nastu-
pati na Trki. To te jed-
nostavno povuËe.

Kako si se os-
jeÊao kada si prvi put 
nastupao na Trci?

- Dva prva lita 
nis pasa kvalifikacije, 
tako da san zapravo 
prvi put na Trki nas-
tupija tek treÊe lito. 
Tada san prvi starta 
kao debitant i skinuja 
san prstenac, mislin da 
je bilo dva punta. Jako 
je dobar taj osjeÊaj. Svi 
ti pljeπÊu, stvarno neo-
pisivo.

©to misl iπ 
kakve Êeπ sreÊe biti 
ove godine?

- Spremam se prema planu. Vrime 
Êe pokazati svoje. Nadam se pobjedi. 
Naæalost vajk tako blizu, izgleda da me 
sriÊa neÊe kada mi najviπe triba. 

Je li kod pogotka stvarno najbit-
nija sreÊa ili…

- Najviπe u svemu igra koncen-
tracija, ali i dobar konj. Ako imaπ problema 
s konjem, onda se ne rivaπ skoncentrirati 
na prstenac i sve pada u vodu. I konj je na 
svoj naËin uzbuen, uoËi utrke, kao i sam 
konjanik, jer osjeÊa njegov ubrzan otkucaj 
srca. Posebno probleme delaju konji koji 
prvi put nastupaju, ali kada se naviknu, 
onda nimaπ problema. Ja nastupan zad-
nja Ëetiri lita na Kastoru. Na poËetku san 
ima malo problema s njim, ali smo to 
izgladili. Veliku ulogu igraju i vremenski 
uvjeti. Lani je bija veliki problem oblaËno 
vrime, pa u zadnjoj trki nismo ni vidili 
Ëa gaamo. A kada je lipo vrime, zna se 
potrefiti da gledaπ kroz prstenac sunce. 
Ni lako.

Kakva je razlika za vas ko-
njanike izmeu Trke za viticu i Trke 
na prstenac?

- Ja san vajk bija bolji na Trki na 
prstenac.Vitica je ipak proba, a nedilja je 
nedilja.Sve se vrti oko tega dana.

Kada se i na koji naËin konjanici 
poËinju spremati za natjecanje?

- Krajem lipnja, poËetkom srpnja 
poËinju pripreme za Trku. Ja i nekolicina 
konjanika treniramo jedanput na πetimanu 
u PoreËu kod Dalena Bana ili pak tu u 
Barbanu. Prije su konji bili u Barbanu, 
tako da smo tu i poËeli jahati, kada je bila 
aktivna πkola jahanja. Kada su konjanici 
uzeli konje u zakup, poËeja san hoditi u 
PoreË. Najbolje bi bilo imati svoga konja, 
ali zasad je tako. Na treninzima najviπe 
imamo kondicionih vjeæbi. Naæalost slabo 
se trenira gaanje prstenca. Svojedobno 
su turistiËke trke bile jako dobri treninzi 
za gaanje. Meni je osobno æa da ih viπe 
ni, ali to naæalost ni bilo isplativo.

Do kada se namjeravaπ nad-
metati na Trci?

-U pravilniku stoji do 60 lit. Vidit 
Êemo joπ. Kad niπto voliπ, onda uskladiπ  
vrime i pasaπ priko puno tega. 

Imaπ li moæda neki posebni re-
cept za svoj ovogodiπnji nastup?

- Sve je to stvar sriÊe. Moreπ pasati 
kvalifikacije kroz iglu, a onda na Trki finiti 
kako slavodobitnik. Svakako bih rad znati 
kakav je to osjeÊaj biti prvi. Umalo mi je 
to i uspjelo prije tri lita kada san u tri pri-
petavanja naæalost izgubija bitku protiv tri 
UËkara. Kako govore ljudi, bila je to jena 
od najzanimljivijih Trka.

GORAN ©PADA, konjanik iz ©padiÊi

ÆELIN BIT SLAVODOBITNIK

- Gosti veËeri: Luka NiæetiÊ i Bonita 
band
21.30 sati - NoÊno gaanje glinenih 
golubova  - leteÊa meta: Trap
na streljani GradiπÊe

nedjelja, 20. kolovoza 2006.

10.00 sati  - Sportski program za 
najmlae
16.00 sati promenadni koncert limene 
glazbe i maæoretkinja
17.00 sati  - “TRKA NA PRSTENAC”
20.00 sati - prigodni program Najboljih 
rijeËkih maæoretkinja
21.00  sat - Plesna zabava na Placi
gost veËeri: Jole i Bonita band
21.00 sat - Plesna zabava  na πkolskom 
igraliπtu 
nastupaju:  MARIACHI EL COMBO  
      
24.00  -  VATROMET 

Goran ©padaGoran ©pada
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TERAPIJSKO JAHANJE: TOMISLAV URAVI∆, tajnik Udruge PHILIPOS, rodom iz Manjadvorci

VOLONTERSKA POMO∆ OSOBAMA S INVALIDITETOM
Seminar o terapijskom jahanju u 

Istarskoj æupaniji, koji se sredinom lipnja 
odræao u Puli i Manjadvorcima na ranËu 
Barba Tone, u organizaciji Hrvatskog save-
za za terapijsko jahanje, udruge Philipos 
iz Pule te ranËa Barba Tone, bio je idealna 
prilika za kratki razgovor s Tomislavom 
UraviÊem rodom iz Manjadvorci, inaËe 
tajnikom udruge Philipos.

»ime se bavi udruga Philipos?

- Naπa udruga broji tridesetak 
Ëlanova, preteæito iz Pule, a djeluje na 
nivou æupanije. Bavi se terapijskim, rek-
reacijskim i rehabilitacijskim jahanjem te 
obuhvaÊa sve korisnike starije od 3 go-
dine, posebno osobe s invaliditetom kod 
kojih ovakav tip terapije pokazuje vrlo 
dobre rezultate. Takoer realiziramo za 
djecu predπkolskog i πkolskog uzrasta 
programe djeËjih aktivnosti potpomog-
nutih æivotinjama, koje smanjuju fobije od 
æivotinja, koje su kod djece sve ËeπÊa.

Kako i kada je nastala udruga? 

- Udruga Philipos nastala je prije tri 
godine. Naπli su se dobri ljudi koji su htje-
li pomoÊi bolesnim osobama i na tome 
kontinuirano rade. Nekolicina se entuzi-
jasta okupljenih oko pokojnog dr. Vilijama 
BiliÊa udruæila i u suradnji s ranËom Barba 
Tone poËela intenzivno raditi na terapijs-
kom jahanju. Vlasnik ranËa Zoran UraviÊ 
i doktor BiliÊ doπli su do ideje da osnuju 
udrugu na nivou Æupanije koja Êe se 
posebno baviti takvim tipom jahanja. 

Zaπto ranË Barba Tone?

- RanË Barba Tone bavio se i pro-
vodio terapijsko jahanje i prije osnutka 
udruge, tako da je to bio logiËni nastavak. 
Od danas Êe tako na ranËu djelovati i prvi 
licencirani voditelj terapijskog jahanja Toni 
UraviÊ. (op.: razgovor je obavljen zadnjeg 
dana seminara, kada je T.UraviÊ poloæio 
ispit za licenciranog voditelja terapijskog 
jahanja) 

Tko su sve korisnici terapijskog 
jahanja?

- Korisnici su iz podruËja cijele æu-
panije. Teπko ih je sve nabrojati. Na jahanje 
su dolazili Ëlanovi Druπtva tjelesnih inval-
ida iz Pule, Druπtva invalida cerebralne i 
djeËje paralize Istra - Pula, udruge “Zdravi 
grad PoreË”, Saveza druπtava tjelesnih in-
valida Istarske æupanije, Druπtva tjelesnih 
invalida PoreË, Doma za mentalno retar-
dirane osobe Pula te Doma za odgoj djece 

i mladeæi Pula.

S kojim sve ustano-
vama Vaπa udruga 
surauje? 

- Puno suraujemo 
s razliËitim ustanovama. 
Na prvom mjestu moram 
istaknuti ranË Barba Tone, 
zatim Dom za odgoj djece 
i mladeæi Pule te kreativno 
istraæivaËki tim Grm. 

Koji su ciljevi udru-
ge za buduÊnost?

- Naπi su ciljevi i 
dalje nastaviti s ovakvim ra-
dom i dodatno se educirati. 
Naime, udruga je ukljuËila u 
proces struËnog osposoblja-
vanja voditelja programa 
terapijskog jahanja petoricu 
svojih Ëlanova. Takoer je 
æelja da se u terapijskom 
jahanju bavimo i njegovim 
sportskim dijelom, odnosno da osposo-
bimo jednog od korisnika za sportska 
natjecanja. Za to je poseban interes po-
kazao Igor MorareviÊ iz Pule koji se, osim 
jahanja, bavi i veslanjem.

Kada ste se i zaπto Vi osobno 
prikljuËili radu udruge? 

- Ja sam se u rad udruge, kod koje 

je sve zasnovano na volonterskoj bazi, 
ukljuËio odmah po njenom formiranju. 
To sam uËinio prije svega jer sam htio 
biti Ëlan tima i pomoÊi ljudima kojima je 
ta pomoÊ doista potrebna.

Koja je vaπa funkcija u udruzi?

- Po struci sam diplomirani eko-
nomist i u udruzi vodim poslove tajnika, 
odnosno financijski dio. 

©TO JE TO TERAPIJSKO, REHABILITACIJSKO I 
REKRACIJSKO JAHANJE?

 Prirodni, ritmiËki i viπedimenzionalni pokreti konja pokazali su se kao 
poseban naËin pomoÊi osobama s invaliditetom. Takav je naËin lijeËenja, koji se 
razvio u zadnjih tridesetak godina, sve popularniji meu terapeutima, lijeËnici-
ma i pacijentima jer poboljπava stanje osoba oboljelih od cerebralne paralize, s 
moædanim udarom, zaostacima u razvoju, Downovim sindromom, iskrivljenom 
kiËmom, poteπkoÊama u uËenju, multiplom sklerozom, traumatskim ozljedama 
mozga i kod ostalih bolesti. 

Rehabilitacijska aktivnost, koja se sluæi konjem, sluæi prije svega reedukaciji 
osoba  s raznim oblicima tjelesne i netjelesne invalidnosti. Takav tip jahanja moæe 
biti uspjeπan oblik terapije za osobe s psihiËkim i neuromotoriËnim patologijama. 
Naime, ono nudi moguÊnost povezivanja sporta i terapije, dopuπta osobi s inva-
liditetom da doe u izravni doticaj s prirodom u obliku konja i okoliπa, kojim se 
æivotinja kreÊe. BuduÊi da se rehabilitacijsko jahanje obiËno odvija u grupi, potiËe 
socijalizaciju, a doæivljava se i kao slobodniji i spontaniji naËin u odnosu na druge 
rehabilitacijske tehnike jer se odvija na otvorenom prostoru. 

 Rekreacijsko jahanje obuhvaÊa razliËite moguÊnosti, od jednodnevnog 
posjeta jahaliπtu, preko individualiziranih rekreacijskih programa do individualnih 
i grupnih πkola jahanja. Ciljevi su takve vrste jahanja prije svega uËenje i rekreacija, 
kontakt s prirodom i ruralnom kulturom, upoznavanje biljnog i æivotinjskog svijeta 
te poπtivanje i zaπtita okoliπa. 

Tomislav UraviÊ
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OSNOVNO ©KOLSTVO: LUCIJAN BENKOVI∆, nekadaπnji direktor O© Barban

KNJIGA POSVE∆ENA NOVOJ ©KOLI
Nekadaπnji ravnatelj O© 

Barban, Lucijan BenkoviÊ, sprema 
knjigu o povijesti osnovnog πkolstva 
Barbanπtine i Sutivanca

 UËitelj matematike i fizike i 
nekadaπnji direktor osnovne πkole u 
Barbanu, Lucijan BenkoviÊ, veÊ niz go-
dina ne radi u πkolstvu, ali ga za Barban 
i njegovu πkolu veæu lijepe uspomene. 
Ovaj prosvjetni djelatnik, rodom iz 
sela BenkoviÊi nedaleko PiÊna, nakon 
zavrπene petogodiπnje uËiteljske πkole 
u Puli, svoju je sluæbu u prosvjeti za-
poËeo 1962. god. u Svetoj Katarini, a 17 
je godina, od 1965. do 1982., radio u 
tadaπnjoj O© Jure FilipoviÊa u Barbanu. 
Od tada i æivi u Barbanu sa svojom su-
prugom Marijom, takoer uËiteljicom, 
koja je veÊinu svog radnog vijeka provela 
u Sutivancu i Barbanu. Kako je oduvijek 
bio aktivan u viπe sfera druπtvenog æivota, 
prije nekoliko je godina odluËio prouËiti 
povijest osnovnog πkolstva na podruËju 
danaπnje opÊine Barban te na tu temu 
izdati knjigu.  

Kako je nastala ideja o izda-
vanju knjige koja Êe obuhvatiti povijest 
πkolstva na ovom podruËju?

 - Prije dvije godine dvije su gene-
racije nekadaπnjih barbanskih osnovaca 
obiljeæile 35. i 30. godiπnjicu zavrπetka os-
novne πkole. Tada sam kao njihov tadaπnji 
ravnatelj bio pozvan da im odræim jedan 
πkolski sat. Kako je meu njima bio sadaπnji 
naËelnik opÊine, poruËio sam im da Êu na-
pisati knjigu o povijesti πkolstva, prigodom 
izgradnje i otvorenja nove πkolske zgrade. 
Tako je poËelo istraæivanje u toku kojega 
su se uvijek stvarale nove ideje, tako da se 
taj rad oduæio. Æao mi je πto knjiga neÊe 
biti gotova do otvorenja πkole, ali drago 
mi je da Êe nakon toliko godina Barban 
zasluæeno dobiti novu πkolsku zgradu.

©to Êe sve toËno buduÊa knjiga 
obuhvaÊati?

 - Uz povijest πkolstva prouËavao 
sam i πto su o Barbanu i Barbanπtini pisali 
i drugi autori, koje Êu svakako navesti u 
mom popisu literature. Tako Êe buduÊa 
knjiga, osim povijesti πkolstva, obu-
hvatiti i okruæenje u kojem su te πkole 
djelovale. Osvrnuo sam se na podruËje 
opÊine Barban nekad i danas, na njenu 
topologiju, demografiju, gospodarstvo, 
obrazovanje i πkolstvo, zdravstvo i socijalu 
skrb, kulturna i sportska zbivanja te vjerski 
i politiËki æivot. Ova Êe knjiga svakako biti 
poticaj mladim povjesniËarima za daljnje 
prouËavanje lokalne povijesti ovog kraja.

Koje ste sve πkole obuhvatili i u 
kojem povijesnom periodu?

 - Obuhvatio 
sam sve πkole 
koje su djelovale 
na Barbanπtini i u 
Sutivancu. Povijesno 
od 1818. istraæu-
jem arhivsku grau 
O© Barban, ©ajini, 
Petehi ,  Prnjani , 
Sutivanac, HreljiÊi/
KuiÊi, Hrboki/Plehuti, 
Æe l i sk i /Grand iÊ i , 
Orihi, Dobrani  te 
one u JuriÊevom 
Kalu.

U kojoj ste 
trenutno fazi is-
traæivaËkog rada? 
Koja ste razdoblja 
dosad prouËili?

 - Dosad sam 
najviπe arhivskog 
materijala pronaπao 
za 20. stoljeÊe i 
to prvenstveno u 
Pazinskom arhivu koji 
mi je sve raspoloæive 
materijale dao na 
uvid. Pronaπao sam sve πkolske planove, 
programe, ocjene, imena predavaËa i 
uËenika. U knjigu Êu takoer uvrstiti za-
kone  i ostale propise koji su vrijedili za 
prosvjetu u tom periodu. Nedostaje mi 
graa za razdoblje od 1943. do 1945. 
godine za vrijeme drugog svjetskog rata. 
Meutim iz tog razdoblja imam sjeÊanja 
ljudi koji su tada iπli u te πkole. Joπ mi 
predstoji istraæivanje arhivske grae o po-
vijesti tih πkola prije 1918. godine, koja je 
pohranjena u trπÊanskom arhivu, a unuka 
Nikolina pomogla mi je oko fotografskog 
dijela. Takoer bih ovim putem pozvao 
sve æitelje opÊine da mi pomognu oko 
sakupljanja starog materijala, odnosno 
starih fotografija i svjedodæbi.

Spomenuli ste anketiranje 
nekadaπnjih polaznika tih πkola. S kime 
ste razgovarali i kakva su sjeÊanja tih 
ljudi?

 - Intervjuirao sam sve stanovnike 
opÊine starije od 90 godina. Najstarija je 
bila stogodiπnjakinja Lucija Buæleta  iz 
BoriniÊi koja mi je ispriËala kako je iπla u 
hrvatsku πkolu u ©ajinima, gdje je zavrπila 
dva razreda i nauËila Ëitati i pisati. Fuma 
Ciceran iz Barbana ispriËala mi je pak kako 
je 1923. zapoËela nastava na talijanskom 
jeziku. U radu mi je uvelike pomogao 
i Tone Crnobori iz Banjola, nekadaπnji 
proËelnik za prosvjetu za podruËje 
Barbanπtine, koji je svojedobno pohaao 
partizanski uËiteljski teËaj u Prnjanskoj 

πkoli za vrijeme 2. svjetskog rata.
Kao nekadaπnjeg ravnatelja 

sigurno Vas raduje otvorenje nove 
πkolske zgrade u Barbanu?

 - Ideja za izgradnju nove πkole 
nastala je joπ 1954. godine, kada su 
se πestogodiπnje πkole transformirale u 
osmogodiπnje. Tada se formirala sadaπnja 
O© Barban, s podruËnim πkolama, kojoj je 
gravitiralo 500 uËenika. BuduÊi da je pros-
tor tadaπnjeg objekta bio mali, javila se 
ideja o izgradnji nove zgrade. DjelomiËno 
se taj problem rijeπio ureenjem gornje 
πkole 1957. Neopisivo mi je drago da se 
nakon toliko vremena ta ideja realizirala.

Nakon preseljenja πkole, ostat Êe 
dvije prazne zgrade na raspolaganju. 
Koji bi se sadræaji po Vaπem miπljenju 
trebali tamo realizirati?

- Sada, kad Êe nam na raspola-
ganju ostati  dvije prazne zgrade, moja je 
æelja da se gornje prostorije donje πkole 
namijene za Ëuvanje arhivsko-muzejske 
zbirke te za sjediπte KUD-a Barban i 
druπtva “Trka na prstenac”. Isto mi je æelja 
da se osnuje mala lokalna knjiænica te da 
se u dvoriπtu te zgrade izloæi etnografska 
zbirka na otvorenom. Takoer bih volio 
dati prijedlog o nazivu nove πkole, koja 
bi se po mom miπljenju trebala nazvati 
po istaknutom πkolskom djelatniku Petru 
StankoviÊu, koji za Barban ima znaËenje 
kao πto ga Matija VlaËiÊ ima za Labin. 

Lucijan BenkoviÊ
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UZ 20. GODI©NJICU SMRTI PROF. MARIJA KAL»I∆A, 
uglednog istarskog humaniste i domoljuba, Barbanca iz 
ReguliÊi

ZAGLEDANIK U ZVIJEZDE
Uz pok. Zvanu »rnju, bio je je-

dan od utemeljitelja »akavskog sab-
ora, kulturnog, baπtinskog, jeziËnog 
i dijalektoloπkog zaπtitnika, Ëuvara i 
promotora istarskih autentiËnih i au-
tohtonih vrednota. Uz sve to, bio je 
sjajan Ëovjek, blistav um, odliËan su-
radnik πirokih veduta u koje su stali svi 
naπi vrijedni stvaratelji i svi naπi “mali” 
ljudi.” (Gorka OstojiÊ Cvajner)

VeÊ je proπlo dvadeset godina od 
smrti glavnoga tajnika »akavskog sabo-
ra, jednog od idejnih zaËetnika Trke na 
prstenac i vrlo aktivnog Ëlana nekadaπnje 
barbanske Katedre »akavskog sabora. 
Profesor Mario KalËiÊ svojim je humanis-
tiËkim djelovanjem zaduæio Ëitavu Istru, ali 
i svoju rodnu Barbanπtinu. Stoga se, njemu 
u Ëast, u Barbanu namjerava postaviti nje-
gova bista, rad akademskoga kipara Mate 
»vrljka iz Labina. Inicijativa je potekla od 
povjesniËarke umjetnosti Gorke OstojiÊ 
Cvajner, na prijedlog dugogodiπnje ak-
tivistice »akavskog sabora, prof. Vilme 
Zohil iz Æminja.

Profesor KalËiÊ je roen 1934. 
godine u ReguliÊima, na Barbanπtini, 
a srednjoπkolsko je πkolovanje zavrπio 
u Puli. U Zadru je 1961. diplomirao 
Jugoslavenske jezike i knjiæevnost, a 
nakon toga predavao je u DivπiÊima, 
Veloj Luci te na Pedagoπkoj akademiji 
u Puli. Takoer je bio prosvjetni radnik 
u Labinu, a od 1966. do 1968. ravnatelj 
RadniËkog sveuËiliπta u Labinu, dok je 
do 1973. ravnao OpÊinskom knjiænicom 
i Ëitaonicom u Puli. Osim toga bio je i 
glavni urednik rijeËkog Ëasopisa Dometi i 
pulskog Istra, te glavni urednik u Istarskoj 
nakladi u Puli. Od 1983. ravnatelj je 
SveuËiliπne biblioteke u Puli i glavni tajnik 
»akavskog sabora. Uz Zvanu »rnju, bio 
je jedan od osnivaËa i istaknutih aktivista 
»akavskog sabora te ujedno pokretaË i 
urednik izdanja Istra kroz stoljeÊa te po-
jedinih zbornika »akavskog sabora. Pisao 
je oglede o Mati Baloti, te o Mirku BoæiÊu, 
Renatu Percanu, glagoljici, glagoljaπtvu i 
drugim temama. PolitiËki je bio obiljeæen 
nakon Hrvatskog proljeÊa. Umro je u Puli 
15. srpnja  1986. 

Na nedavnom obiljeæavanju 
godiπnjice njegove smrti, tajnik »aka-
vskog sabora Ferdinand TonËiniÊ je za 
svog nekadaπnjeg kolegu i prijatelja rekao 
sljedeÊe: 

“Ako je pak tako, tada ni ovaj zat-
voreni KalËiÊev æivotni krug, koji je (kao) 
dovrπen njegovom smrÊu, i neÊu smatrati 
ni zatvorenim ni dovrπenim. Radije Êu si 
njegov æivotni put prispodobiti svojevrs-
nom spiralom, æivom uzvojnicom πto 
nema ni poËetka ni kraja, u kojoj je u 

jednom njezinom dinamiËnom dijelu, u 
jednom naroËitom trenutku, negdje na 
pragu novog doba, dajuÊi joj svrhu, svoj 
osobni peËat i svoj individualni smisao, 
gorljivo sudjelovao i participirao i Mario 
KalËiÊ, inspirirajuÊi se valjda ne samo onim 
Ëudesnim zvijezdama nad GoËanom, niti 
samo poetskim onim krajolicima svoga 
zaviËaja, nego moæda joπ i viπe - onim 
najboljim i najdubljim tragovima i zna-
menima πto ih na ovim koordinatama 
ostaviπe njegovi prethodnici. Od njih pa 
preko Marija KalËiÊa i njegovih suvreme-
nika, i umrlih i æivih, kroz druge i nove 
plejade zagledanika u zvijezde, koji stoje 
na pragu jednog novog doba, ta se æiva 
i metaforiËna uzvojnica æustro nastavlja, 
raznim Skilama i Haribdama usprkos, i 
njoj neÊe biti kraja, a Mario KalËiÊ i nje-
gova pojava meu nama, otiπavπi prem-
lad i u naponu svojih stvaralaËkih snaga, 
u naπoj Êe svijesti i sjeÊanju ostati kao vje-
rodostojna afirmacija narodne uzreËice 
kako se godine ne broje nego vaæu!”

Gorka OstojiÊ Cvajner je u pri-
jedlogu za postavljanje biste u Barbanu 
napisala:

“Marija KalËiÊa smo poπtovali i 
voljeli kao velikog domoljuba, utemeljen-
og esejistu i publicistu, lucidnog, britkog i 
πirokog intelektualca. Bio je uspjeπan glav-
ni i odgovorni urednik kultnog rijeËkog 
Ëasopisa za kulturu Dometi, nezamjen-
jivog u cijeloj bivπoj dræavi. Bio je glavni 
i odgovorni urednik pulskog Ëasopisa za 
kulturu Istra, glavni urednik nekada bod-
re i ambiciozne pulske izdavaËke kuÊe, 
Istarske naklade. Od godine 1983. pa 
do smrti, bio je ugledan ravnatelj pulske 
NauËne biblioteke. Uz pok. Zvanu »rnju, 
bio je jedan od utemeljitelja »akavskog 
sabora, kulturnog, baπtinskog, jeziËnog 
i dijalektoloπkog zaπtitnika, Ëuvara i pro-
motora istarskih autentiËnih i autohtonih 
vrednota. Uz sve to, bio je sjajan Ëovjek, 
blistav um, odliËan suradnik πirokih vedu-
ta u koje su stali svi naπi vrijedni stvaratelji 
i svi naπi “mali” ljudi.”

SUSRETI:  –ENIO ZUBAN, 
harmonikaπka legenda iz 
Koæljani 

IZ BA»VE NA 
RADIO

Ovogodiπnji peti susret harmonikaπa 
u Barbanu, uz barbanski je balun otvorio, 
harmonikaπka legenda ovih krajeva, –enio 
Zuban rodom iz Koæljani. Ovaj 68-godiπnjak 
je nauËio svirati harmoniku u rodnom mu selu 
1962. godine, a prvim  ga je notama nauËio 
Bepo Iveta iz Melnice. Potom je i sam kupio 
ovaj instrument, koji je u to doba bio viπe nego 
skup, pa je poËelo njegovo redovito sviranje na 
svadbama. Kaæe da za njega u to doba drugo 
nije ni postojalo, te je Ëitavu mladost posvetio 
upravo harmonici. 

Iz tih je dana zanimljiva πtorija o nje-
govim prvim usvajanjima melodija i to ni viπe 
ni manje nego u baËvi.

- Nabavili smo jenu malu harmoniku iz 
MoπÊeniÊke Drage, a onda su bile popularne 
dalmatinske kante ke san svirija od uha. Za 
nauËiti niku pjesmu triba dosta vrimena, a zna 
san drugima u selu i dosaditi s tin vjeæbami. 
Zato mi je jedan Ëovik posudija baËvu od 12 
tolitri i da bih moga tamo vjeæbati i ponavl-
jati melodije, prisjeÊa se barba –enio svojih 
poËetaka.

Iz baËve je barba –enio zavrπio i na 
tadaπnjim glazbenim emisijama Radija Pule, 
a svojedobno su bile izdavane i gramafonske 
ploËe s popularnim melodijama koje je izvo-
dio na radiju. Time je svakako stekao i pot-
vrdio svoju popularnost u Istri, a posebno na 
Barbanπtini. Uz to treba naglasiti da barba 
–enio joπ od djetinjstva svira i usnu harmon-
iku.  

Danas ne nastupa toliko intenzivno 
kao nekad, ali redovito posjeÊuje susrete 
harmonikaπa u Æminju, Zabreæanima, GraËiπÊu 
i Barbanu. Od samih je poËetaka njihov ne-
zaobilazni gost, pa je ove godine na nekoliko 
mjesta dobio i posebnu nagradu kao jedan od 
najvjernijih izvoaËa. 

- U meni je harmonika usaena otkad 
san roen. Da mi ki reËe da biran Ëa Êe mi 
uzeti, harmoniku ili auto, zajno bih njin reka 
neka si uzmu auto, zakljuËuje ovaj strastveni 
harmonikaπ, a kako saznajemo i strastveni 
plesaË.

–eno Zuban

prof. Marijo KalËiÊ
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razgovor

SveuËiliπna profesorica,  dr. sc. 
docent na Odsjeku za kroatistiku na 
Filozofskom fakultetu u Puli, Lina 
Pliπko, veÊ se duæe vremena bavi 
istraæivanjem govora Barbanπtine. 
InaËe, predaje povijest jezika i di-
jalektologiju pulskim kroatistima s 
kojima se redovito bavi istraæivan-
jem njihovih govora. Kako je i sa-
ma rodom iz ovog kraja, u svom 
se znanstvenom radu osvrnula na 
njegovo jeziËno bogatstvo. Govor 
Barbanπtine bila je ujedno i tema 
te naslov njenog magistarskoga 
rada.

©to Vas je ponukalo da istraæite 
govor Barbanπtine?

 - Meni je mama rodom iz 
Melnice, a tata iz BelaviÊi. Mama  mi 
se doduπe kasnije preselila u Palijon, pa 
HreljiÊe. InaËe sam cijeli æivot æivjela u 
Puli, ali redovito sam posjeÊivala djedove 
i bake i tako sam ostala usko vezana uz taj 
kraj. Korijeni su me prije svega ponukali 
na taj rad. To je bio prvi jezik koji sam us-
vojila od svojih roditelja. Kao dijalektologu 
bilo mi je logiËno da krenem od kuÊnog 
praga.

»ime ste se toËno bavili u 
vaπem istraæivaËkom radu vezanom 
za Barbanπtinu?

 - Kao dijalektolog opisala sam 
barbanski govor, odnosno sve govore u 
opÊini Barban. Grau na terenu istraæivala 
sam dvije godine, a obuhvatila sam 14 
dijalektoloπkih punktova. Nakon  teren-
skog istraæivanja i sastavljanja mog mag-
istarskog rada u knjizi “Govor Barbanπtine”, 
shvatila sam da imam joπ podosta grae, 
pa sam napisala joπ nekoliko znanstvenih 
Ëlanaka na tu temu. Takoer sam se u svo-

joj knjizi osvrnula na povijest ovog kraja, 
buduÊi da je ona usko vezana s jezikom. 
Naime, jugozapadni istarski dijalekt doπao 
je u Istru migracijom stanovniπtva u 16. 
stoljeÊu, a prouËavajuÊi jeziËne migracije 
puno saznajemo o nekom dijalektu i po-
vijesti jezika.

Koje ste joπ Ëlanke objavili i πto 
ste njima sve obuhvatili?

- Objavila sam Ëlanak  “Hrvatsko-
talijanski jeziËni doticaji u leksemima za 
vinogradarstvo u mjesnim govorima 
Barbanπtine” u Hrvatskom dijalektoloπkom 
zborniku, u slovenskom Ëasopisu Annales 
objavljen je Ëlanak “Akcenatski sus-
tav mjesnih govora Barbanπtine”, a na 
proπlogodiπnjim Zadarskim filoloπkim 
danima predstavljena je “Deklinacija 
imenica mjesnih govora Barbanπtine”. 
Takoer sam sakupila grau koju joπ 
moram objaviti, a bavi se morfologijom 
mjesnih govora Barbanπtine. InaËe se kao 
jeziËar najviπe bavim fonologijom, morfo-
nologijom i morfologijom.

A leksikologijom?
- Na fakultetu smo pokrenuli pro-

jekt LingvistiËki atlas Istre i Kvarnera za 
kojeg skupljamo lekseme, odnosno rijeËi 
s tog podruËja. Znam da puno ljudi na 
terenu sakuplja rijeËi, πto je svakako po-
hvalno. Bilo bi dobro i da se ti ljudi kada 
sakupe odreeni korpus posavjetuju s 

lingvistima koji bi im sa te znanstvene 
strane mogli pomoÊi.  

Koje ste interesantne jeziËne 
karakteristike susreli na terenu?

- Barbanski govor pripada 
πtokavski-Ëakavskom dijalektu, odnosno 
jugozapadnom istarskom dijalektu koji 
znanstveno nije u potpunosti opisan. 
Iako sam mislila da Êu na terenu naiÊi 
na homogenost, iznenadila sam se koliko 
su mjesni govori na Barbanπtini razliËiti. 
Podijelila sam ih na tri skupine. 

Koje su to skupine i kakve su im 
karakteristike?

- Juænoj podskupini pripadaju mjes-
ni govori BoriniÊi, Hrboki, Manjadvorci, 
RebiÊi i ©kitaËe, srediπnjoj govori Barbana, 
Goleπova, DminiÊi, JuriÊeva Kala, Petehi 
i SankoviÊi, a rubnoj Orihi, Puntere i 
Sutivanca. U juænoj podskupini znatnije 
su zastupljene πtokavsko-Ëakavske jeziËne 
osobitosti, u srediπnjoj znaËajke starosje-
dilaËkih ekavskih govora i doseljeniËkog 
Ëakavskog, dok kod rubne skupine, koja se 
nalazi na granici izmeu juæne i srediπnje 
podskupine, nalazimo osobitosti prijaπnje 
dvije skupine.

Kakve ste sve ispitanike svojim 
istraæivanjem obuhvatili?

- Ljudi na terenu su bili stvarno 
jako ljubazni i kooperativni. Birala sam pri-
je svega starije ispitanike  koji nisu puno 
izbivali iz mjesta, jer je kod njih taj govor 
najviπe oËuvan. Bilo je lijepih situacija. 
Naiπla sam tako na prijatelje mojih rodite-
lja, rodbinu koju dotad nisam poznavala. 
Na neki naËin to je bilo i otkrivanje po-
vijesti moje obitelji, ali i Barbanπtine.

Vi ste i Ëlan predsjedniπtva 
Katedre Ëakavskog sabora “Dragi ka-
men” u Raklju? Postoji li moæda inici-
jativa za osnivanje Katedre Ëakavskog 
sabora u Barbanu?

- Proπle smo evo godine osnovali 
katedru u Raklju, a sada razmiπljamo da 
sliËno napravimo i u Barbanu. Potencijala, 
æelje i interesa postoji, ali je to joπ uvijek 
sve na razgovorima i planovima, pa ne 
bih voljela govoriti unaprijed.  BuduÊi da 
postoji intelektualna baza, πteta bi bila to 
ne iskoristiti.

Planirate li se vratiti na dje-
dovinu?

- Imam starinu u BelaviÊima i ni-
kad se ne zna. Zasad ne gajim takav in-
teres, moæda za nekoliko godina. Svakako 
Barbanπtinu osjeÊam kao svoj dom, dio je 
to nasljea koji sam od djetinjstva poku-
pila od svojeg nona i none, koji su uvijek 
potencirali Barban i njegovu okolicu. 

BARBANCI U PULI: dr. sc. LINA PLI©KO, sveuËiliπna profesorica na Filozofskom fakutetu u Puli

BARBAN©TINU OSJE∆AM KAO DOM
 Roena je 1961.  god. u 

Puli. Godine 1983. diplomirala je 
na Pedagoπkoj akademiji u Ljubljani 
Hrvatski ili srpski jezik i knjiæevnosti i 
Bibliotekarstvo, 1985. diplomirala  na 
Pedagoπkom fakultetu u Rijeci (sada 
Filozofskom) Hrvatski ili srpski jezik i 
knjiæevnosti. Na Filozofskom fakultetu 
SveuËiliπta u Zagrebu, 1999.god., stek-
la akademski stupanj magistrira hu-
manistiËkih znanosti obranivπi radnju 
pod naslovom “Govor Barbanπtine”, 
a 2003.god., na istome fakultetu, 
stekla  akademski stupanj doktora 
humanistiËkih znanosti, obranivπi 
doktorsku disertaciju pod naslovom 
“Hrvatska gramatika Francesca Marije 
Appendinija”. U zvanje viπeg asistenta 
za dijalektologiju, na Filozofskome 
fakultetu u Puli,  birana je 2004.god. 
Viπi je asistent za kolegije Povijesti 
hrvatskoga jezika i Dijalektologija 
hrvatskoga jezika. Na Visokoj uËitelj-
skoj πkoli u Puli, vanjski je suradnik za 
kolegije Hrvatski jezik I. i II. na Odsjeku 
za razrednu nastavu. Svojim prilozima 
sudjeluje na domaÊim i meunarodnim 
znanstvenim skupovima.

dr.. sc. Lina Pliπko
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 Predzadnjeg vikenda u srpnju 
javnosti je u Draguzetima predstavljen 
viπemjeseËni trud svih autora i suradnika 
na velikoj monografiji u Ëast barbanske 
Trke na prstenac pod nazivom “Prstenac”. 
Monografiju su brojnim gostima, meu 
kojima je bio i podæupan Marin BrkariÊ, 
naËelnik opÊine Denis KontoπiÊ i pred-
stavnici grada Pule, na osebujan naËin, pod 
redateljskom palicom Roberta Raponje, u 
draguzetskom agroturizmu Da Stefania 
predstavili sami sudionici Trke, organiza-
tori iz druπtva “Trka na prstenac” na Ëelu 
s Brankom Blaæinom i povjesniËarka um-
jetnosti Gorka OstojiÊ Cvajner. 

Ona se osvrnula na monografiju sa 
svih aspekata i kroz struËno je predstavl-
janje prokomentirala sva poglavlja knjige 
tiskane u GrafiËkom zavodu Hrvatske. U 
ovom djelu moæe se neπto viπe saznati o 
povijesti Barbana i okolice, o Ëemu su pisali 
povjesniËari Robert MatijaπiÊ i njegova su-
pruga Klara BurπiÊ MatijaπiÊ. Obradilo se i 
sve ono karakteristiËno za Trku, od opisa 
sveËane povorke, odora, noπnji, znaËenja 
viteπtva i konja, a spominju se i gostovanja 

Trke. Srediπnji dio ovog djela obuhvaÊa 
kronologiju obnovljene manifestacije sa 
svim sudionicima. Monografija zavrπava 
potragom na koji je naËin Trka nadahnula 
umjetnike, pa donosi i nekoliko literarnih 
ostvarenja Daniela NaËinoviÊa, 
Denisa KontoπiÊa i Ive Siljana. 
Uz veÊ spomenute autore, na 
monografiji su suraivali Andrej 
Bader, Stanko Kancelar te Boris 
Koroman, a velik je dio tekstova 
uz ureivaËki rad Ëitave mono-
grafije napisao i spiruitus movens 
ovog projekta Branko Blaæina. 
Takoer su u monografiji svoje 
mjesto naπli i prijevodi saæetaka 
na talijanskom, njemaËkom i 
engleskom jeziku.

U ovom bogato ilustri-

ranom izdanju ne nedostaje fotografija 
koje kronoloπki prate trku od njene ob-
nove 1976. godine. Za njih su se po-
brinuli Danilo Dragosavac, koji aktivno 
trku prati zadnjih desetak godina, –ani 
Celija, Eduard Strenja, Ivan KlariÊ, Tarcizio 
BastijaniÊ, Zoran Vodopija, Alfio KlariÊ, 
Gordan UkiÊ, Stanko Kancelar, Josip IviÊ, 
Milan MarjanoviÊ, dok je dio fotografsk-
og materijala posuen iz arhiva Druπtva, 
OpÊine Barban, privatnih arhiva i studija 
C.A.S.H. Dizajnerski je dio posla odradio 
Danilo Dragosavac koji je spomenuo da 
je zadnjih tridesetak manifestacija pratio 
i obradio u usporedbi s onom posljed-
njom.

Predstavljanje monografije za 
prisutne posebno je svojim sjeÊanjima s 
prve trke obogatio knjiæevnik i tadaπnji 
novinar Glas Istre Daniel NaËinoviÊ, te 
mladi glumac Vedran ÆivoliÊ, koji je re-
citirao pjesme iz monografije i proËitao 
dio NaËinoviÊeve pripovijetke “Misal od 
Barbana ka mi prihodi”.

Monografijom “Prstenac” kroz tri desetljeÊa Trke
“Prstenac” u 1500 
primjeraka

 Druπtvo “Trka na prstenac”, 
na Ëelu s Brankom Blaæinom, nak-
ladnik je ove monografije koju je u 
1500 primjeraka tiskao GrafiËki za-
vod Hrvatske. UreivaËki odbor Ëinili 
su Stanko Kancelar, Valter Batel, 
Slobodanka Vale, Denis KontoπiÊ i 
Danilo Dragosavac, dok je lektorski i 
redaktorski dio posla odradio Miroslav 
SinËiÊ. Za prijevod na talijanski i engles-
ki jezik zasluæna je Loretta Gropuzzo, 
a na njemaËki jezik Davorin BrajkoviÊ. 
GrafiËko opremanje omoguÊio je 
MOD iz Pule.

Predstavljen katalog "Vinska cesta Barbanπtine"
Iz tiska je nedavno izaπao i dugo oËekivani i 

najavljivani katalog Vinska cesta Barbanπtine. RijeË 
je o materijalu turistiËke namjene, koji Êe se podijeliti 
iznajmljivaËima u opÊini, kojih trenutno ima viπe od 
pedeset, sa ciljem da se barbanski turisti usmjeravaju 
u barbanske vinske konobe i ugostiteljske objekte. 
Katalog predstavlja dvije konobe na talijanskom, 
njemaËkom i engleskom jeziku. Konoba “Pavak”, 
Romana Osipa iz Draguzeti, i konoba “Moro”, 
Nenada Durasa iz Hrboki, izabrane su meu dese-
tak konoba na ovom podruËju kao najprikladnije za 
prihvat posjetitelja i vinoljubaca. Takoer je predstav-
ljen i obrta “Karatela” Dalibora FranËule, koji izrauje 
baËve, a u sklopu toga nudi i vino. Odabir konoba je 
izvrπila opÊinska Komisija za vinsku cestu, na Ëelu s 
najmlaom opÊinskom vijeÊnicom, Danielom KoliÊ. 
Sve Êe konobe biti otvorene od 1. lipnja do 1 lis-
topada, srijedom i Ëetvrtkom, od 17 do 22 sata. U 
katalogu su se naπli i ugostiteljski objekti “Teran” iz 
Manjadvorci, “Da Stefania” iz Draguzeti, “©ainka” iz 
©ajini te turistiËka agencija “Novasol” iz Medulina, a 
tiskanje u tisuÊu primjeraka financirali su sponzori.
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Konoba “Teran”  u 
Manjadvorcima na usluzi je svojim 
gostima joπ od 1955. godine, ka-
da je ondaπnja barbanska zadru-
ga tamo imala svoju oπtariju. U 
privatno vlasniπtvo prelazi 1968. 
godine, kada je preuzima nona 
danaπnjeg vlasnika, 27-godiπnjeg 
Mladena Jukopile. Od tada je ova 
konoba u vlasniπtvu te obitelji koja 
ugostiteljski posao prenosi s kolje-
na na koljeno. Trenutno glavnu ri-
jeË u “Teranu” vodi mladi vlasnik 
Mladen. 

Kada ste preuzeli voenje ovog 
ugostiteljskog objekta i zaπto?

- Formalno sam voenje konobe 
preuzeja lani. Do tada je objekt vodila 
moja mama Marija. InaËe san finija ho-
telijersku πkolu u Puli, a u restoranu san 
dela i prije, pa je to bija logiËni nastavak. 
Aktivno san se ugostiteljstvom u naπoj 
konobi poËeja baviti za vrime srednje 
πkole. Uostalom, svia mi se rad s ljudima, 
pogotovo s dobrim ljudima. Oni su mi i 
svojim pohvalama pruæili sigurnost i nadu 
za buduÊe planove.

Kako izgleda jedan radni dan 
ugostitelja? Koje sve obveze tokom 
dana imate?

- Rad poËinje rano ujutro, kada 
se kreÊe u nabavu. Kad dojden doma, u 
konobi se mora pripremiti sve za goste. 
Mama mi je zaduæena za kuhinju, a ja za 
restoran. Osim tega, puno je posla i oko 
odræavanja samega objekta. Ovo delo 
oduzima jako puno vrimena i odricanja. 
Na usluzi san konobi otkad otvorim oËi, 
pogotovo po sezoni. Svakako mi veliku 
pomoÊ u svemu pruæa uæa fameja.

 Nedavno ste i renovirali objekt 
te proπirili kapacitete?

- Upravo tako. Proπirili smo kono-
bu lani, a novoureene prostore otvorili 
smo za lanjski Uskrs. Sada restoran more 
primiti  100-tinjak gostiju. Investicija je 
koπtala puno πoldi, ali i truda. Od tada 
smo u ponudu tokom zime uveli zabavne 
veËeri i ples subotom. Takoer organizira-
mo svadbene veËere, berme i druge feπte, 
a radimo i na principu prijema grupa.  

Tko su vaπi gosti i kakvu im gas-
tronomsku ponudu nudite?

- Ima domaÊih ljudi i turisti. 

Preteæito im nudimo tradicionalnu istar-
sku kuhinju. »esti su nam gosti poslovni 
ljudi, a prigodom otvaranja radova na ma-
gistralnom plinovodu Pula-Karlovac, up-
ravo je naπa konoba izabrana za sveËani 
ruËak. InaËe, u posljednje se vrime osjeti 
porast gostiju zbog sve veÊeg broja agro-
turistiËkih domaÊinstava u okolici. Prije 
smo se bazirali na turiste iz Duge uvale, 
Raklja, Krnice, pa Ëak i Rapca. Preteæiti su 
to danas Nijemci, Danci i ©veani.

 Kakvi su Vam daljnji planovi 
vezani uz “Teran”?

- Puno je mladih poπlo Ëa iz svog 
kraja, jer nisu imali temelja za daljnje 
stvaranje. Meni je to bilo omoguÊeno, a 
æelja mi je nastaviti obiteljsku tradiciju. Ne 

mislim stati na dosad uËinjenome. Vidim 
da se u naπim krajima sve viπe razvija 
seoski turizam, pa buduÊnost svakako 
vidim  u temu. U planu mi je ureenje 
nekoliko soba za goste, a kasnije forπi i 
neki mini hotel ili penzion. 

Od posljednjih ste izbora 
za mjesne odbore aktivni u  MO 
Manjadvorci?

- Da, od nedavno sam zamje-
nik naπe predsjednice Mjesnoga odbora, 
Irene Pliπko. To je prvi put da san se uk-
ljuËija u rad MO-a, jer bih rad da se niπto 
u Manjadvorcima pokrene, da misto gre 
naprid. 

Kakve sve planove imate za po-
druËje svog djelovanja? 

- Dosad smo imali nekoliko sas-
tanaka, gdje smo razgovarali o nekim 
buduÊim planovima. Imamo puno za-
misli, ali ne bih joπ konkretno govorija 
o temu. Svakako nam je jedan od ciljeva 
ureenje  mista. 

Uz sve te obveze, imate li slo-
bodnog vremena?  

- Najde se vrimena za sve. Volim 
nogomet, tako da od proπle sezone 
ponovno igram za krniËki Pomorac. 
Takoer sam aktivan u NK Omladinac 
1952 Barban iz Barbana, kao voditelj 
omladinskog pogona, uz kolegu Æudiha. 
Zna se poj i okolo kada fini radni dan u 
konobi.

MLADI PODUZETNICI: MLADEN JUKOPILA, vlasnik konobe “Teran” u Manjadvorcima

NASTAVLJAM OBITELJSKU TRADICIJU
Mladen Jukopila

Konoba "Teran", Manjadvorci
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fotoalbum - sa proπlogodiπnje trke
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MLADI SPORTA©I: ANAMARIJA OSIP - atletiËarka, reprezentativka; ANTONIO OSIP - 
biciklista, reprezentativac i BOJAN BEN»I∆ - atletiËar, dræavni prvak

MLADI REPREZENTATIVCI I PRVACI
Na podruËju naπe opÊine tri 

su mlade nade koje veÊ za sobom 
biljeæe izvrsne rezultate u atletici 
i biciklizmu. RijeË je o Anamariji i 
Antoniu   Osipu iz Draguzeti i Boja-
nu BenËiÊu iz Dobrani. Anamarija 
(16) i Bojan (15)   veÊ godinu da-
na zajedno treniraju atletiku, 
dok Antonio (19) veÊ niz godina s 
biËikletom naporno trenira i osva-
ja viπe nego zavidne rezultate.

Kada ste se i zaπto poËeli baviti 
tim sportom?

     Anamarija: Atletikom na kratke 
staze poËela sam se baviti prije godinu 
dana, kada je nas nekolicinu iz osnovne 
πkole Barban uËitelj tjelesnog Franko 
VitaljiÊ odveo na πkolski proljetni kros 
u Pulu. Tamo me je zapazio trener pul-
skog atletskog kluba Istra Milan VitasoviÊ 
i odonda sam se prebacila na taj sport. 
InaËe, prije sam trenirala odbojku u klubu  
MarËani, ali mi se taj sport ni baπ svia. 
Joπ me i prije par lit mama stila upisati na 
atletiku, ali evo tek prije lito dan je sve to 
krenulo. Ovo je prava stvar za mene.

Bojan: Ja sam se isto poËeja baviti 
atletikom na srednje staze prije lito dan 
kao i Anamarija. Skupa nas je zapazija 
sadaπnji trener. Ja sam se malo teæe uk-
ljuËija u sve to. Prvo se nisan stija poËeti 
baviti tim sportom, pa san pokuπa. Onda 
san vidija da mi gre, pa san tako nastavija. 
Viπe san volija nogomet. Tako da  sada 
uz atletiku igran i nogomet u barbanske 
nogometnen klubu “Omladinac 1952 
Barban”. InaËe nogomet u klubu igran 
veÊ pet lit. 

Antonio: Od 8. razreda se bavim 
biciklizmom, a nastupam za biciklistiËki 
klub Loborika. Nogomet je sport koji se 
najviπe potencira, a meni se baπ ne svia. 
Kad san vidija bicikliste na Ëesti, Ëepala 
me volja za tim sportom i tako san poËe-
ja. Uostalom u klubu je super atmosfera. 
Bolje se baviti sportom, nego hoditi po 
oπtarijami.

Gdje ste dosad nastupali i koji 
su vam bili najdraæi rezultati?

Anamarija: Nastupala sam kao 
mlaa juniorka svudari po Hrvatskoj, u 
Zagrebu, Splitu, Makarskoj … Zadnji san 

nastup imala u Maarskoj u Kaposvaru na 
prvenstvu Alpe-Adria u lipnju, kadi sam 
nastupala kao reprezentativka. Niman 
naæalost joπ nijenu zlatnu medalju, ali to 
mi je velika æelja. Sada sam u Maarskoj 
osvojila srebro u πtafeti, a tege se nadan 
Êe biti joπ.

Bojan: Ja nastupan kao kadet i bija 
sam isto na dosta natjecanja i prvenstava. 
Najbolji san rezultat postiga na kadets-
kom prvenstvu Hrvatske u Rijeci, u lipnju, 
kada sam osvojija 1. misto na 300 metri 
i posta dræavni prvak.

Antonio: Imam nekoliko sportskih 
dostignuÊa iza sebe. Meu najdraæim mi 
je trkama Velika nagrada grada Zagreba, 
prije dva lita, kada sam osvojija prvo 
misto. Lani san isto osvojija drugo misto 
u seniorskoj konkurenciji u ciklokrosu u 
Puli, a prije Ëetiri lita bija san na ten isten 
natjecanju bronËani. Ima sam i puno nas-
tupa s reprezentacijom van dræave, tako 
da sam nastupa u Poljskoj, Italiji, Sloveniji 
i Srbiji. InaËe, najdraæe su mi trke kroz 

Istru,  buduÊi da je domaÊi teren i da je 
trka svjetski poznata.

Kako uspijevate uskladiti πkol-
sku svakodnevnicu s treninzima?

Anamarija: Sad san finila prvi 
razred Ekonomske πkole u Puli. Trenira 
se jedan put na dan, tako da u Pulu mo-
ran hoditi dva puta na dan kada je πkola. 
Bez obzira na to, plan mi je tim sportom 
se baviti do kraja srednjoπkolskog obra-
zovanja. Onda Êemo vidit za dalje.

Bojan: Isto gren u 1. razred 
Ekonomske πkole u Puli. Kao i Anamarija 
treniran jedanput dnevno. Time Êu se 
baviti dok mi bude hodilo. Kad odusta-
nem od atletike, viπe Êu se posvetiti no-
gometu.

Antonio: Upravo san odsluπa 
prvu godinu na rijeËkom TehniËkom 
fakultetu. Ovo lito se naæalost malo manje 
bavim biciklizmom, zbog svih obveza na 
fakultetu. InaËe, prije sam trenira jedanput 
na dan, a na Ëesti bin bija po Ëetiri do pet 
ur svaki dan.
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NOGOMET: NK OMLADINAC 1952 BARBAN, Barban - MILIO BULI∆, predsjednik kluba, 
MLADEN FILIPOVI∆, voditelj seniorskoga pogona

MRZLICA DOBIVA POMO∆NO IGRALI©TE

Smjeπtaj nogometnoga klu-
ba Omladinac 1952 Barban negdje 
na sredini ljestvice, krajem protekle 
natjecateljske sezone, nekima je 
donio razoËaranje, dok drugi sma-
traju da je to vrlo dobar uspjeh. 
©to se u meuvremenu dogodilo u 
redovima kluba i kakvi su planovi 
za buduÊu sezonu, jesenski dio tak-
miËenja, priupitali smo predsjed-
nika kluba Milija BuliÊa i vodite-
lja seniorskog pogona Mladena 
FilipoviÊa.

Kakav je bio zavrπetak proljet-
nog dijela takmiËenja? Koje su prom-
jene uslijedile?

FilipoviÊ: Uspjeh koji smo postigli, 
je 6. mjesto. To svatko moæe gledati iz 
svoje perspektive. Za neke je to neuspjeh, 
a za mene je to realno.

BuliÊ: Mi smo proπle godine imali 
uspon kod predtakmiËarskih ekipa, a tu 
mislim na πkolu nogometa. Prije svega 

zato πto smo angaæirali struËnu osobu, 
mladog profesora tjelesnog odgoja Elija 
Macana iz Vodnjana, koji tu πkolu vodi 
vrlo kvalitetno. Roditelji, koji su dovodili 
svoju djecu na utakmice, bili su jako zado-
voljni, pa smo mu takvu obvezu dali i za 
pionirski uzrast. Smatrali smo da je onaj, 
koji vodi predtakmiËarski uzrast, usko 
povezan s pionirima. Juniore je pak u 
prvom dijelu sezone trenirao mladi Andrej 
Baπa iz Barbana, a u drugom smo dijelu 
sezone angaæirali kao trenera mladog 
igraËa seniora Marka –apiÊa iz Pule. Oni 
su zauzeli mjesto na pola tablice, a najveÊi 
je problem bio nedostatak igraËa.  

 ©to se tiËe seniora, prvi je dio sezo-
ne ekipu dobro vodio Branko MohoroviÊ 
iz Barbana. U drugom je dijelu takmiËenja, 
nakon utakmice u Bujama, kada se vidjelo 
da su ambicije za prva tri mjesta splas-
nule, doπlo do popuπtanja discipline kod 
treninga. Stekli smo dojam da trener gubi 
kontrolu nad igraËima, πto je i on sam 
priznao u svom izvjeπtaju. Shodno tome, 
potraæili smo novog trenera, Nina Kosa iz 
Labina. Takoer je otiπla nekolicina igraËa, 

a pridoπli su novi iz Barbana i okolice. 
Moramo napomenuti i da su stimulacije 
igraËa seniorske postave smanjene, s Ëime 
su suglasni igraËi kluba.

Koji su planovi NK za narednu 
sezonu?

BuliÊ: U pripremnoj smo fazi za 
dovrπetak pomoÊnog terena na Mrzlici, 
koji bi trebao biti gotov za mjesec i pol 
dana. Takoer Êe se postaviti tribine kod 
glavnog igraliπta, te par rasvjetnih stu-
pova za osvjetljenje pomoÊnog i glavnog 
igraliπta zbog noÊnih treninga. Radove 
Êe financirati OpÊina i sponzori. Takoer 
Êemo viπe nastojati koristiti igraliπte u 
KuiÊima.

FilipoviÊ: Po dovrπetku takmiËar-
ske sezone, pristupilo se rjeπavanju kadra. 
Doπlo je do otpuπtanja i dovoenja novih 
igraËa. Naπ je cilj bio da imamo igraËe 
iz naπeg podruËja. Zadovoljni smo i πto 
su nam se vratili neki naπi juniori iz NK 
Rudar. Ideja je stvoriti mladu ekipu koja 
Êe naredni niz godina zajedniËki i ho-
mogeno nastupati za postizanje πto boljih 
rezultata.

Mladen FilipoviÊ i Milio BuliÊ
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BARBANSKO LJETO
Iako je Barbanπtina veÊ produæila 

svoju turistiËku sezonu, u objektima seosk-
og turizma, na duæe od pola godine, od 
Uskrsa do sredine listopada, manifestacije 
na podruËju naπe opÊine se uglavnom 
deπavaju tijekom srpnja i kolovoza, ne 
zaboravljajuÊi pritom πajinsku Majnicu, 
krajem svibnja. Za sve te programe, po 
naπim selima i u opÊinskom srediπtu, ko-
ristimo sve ËeπÊe naziv Barbansko ljeto. 

Neki programi su s vremenom, 
naæalost, nestali, kao npr. Raspjevani 
Barban, djeËji festival u lipnju, te turistiËke 
Trke na prstenac, koje su se odræavale 
dvije godine za redom. Meutim, biljeæi-
mo dobar kontinuitet ostalih: Smotra nar-
odne glazbe i plesa Puljπtine, Ëetrdeseta 
po redu, a veÊ duæe od deset godina udo-
maÊena u Barbanu, iako se ranije selila 
diljem Puljπtine; deset godina druæenja na 
Sv. Pavi za desetak sela u okruæenju; de-
veti Dan sela Orihi sa sedmim susretom 
oldtimera i sedmim moto-prstencem; peti 
susret harmonikaπa u Barbanu; osmi pro-
gram Oj, Punterci na Punteri, a Dan sela 
Hrboki slavi veÊ petu obljetnicu. Srediπnji 
dogaaj je svake godine, naravno, Trka 
na prstenac u Barbanu, ove godine 31. 
po redu. Nakon Trke, Barbansko ljeto 
zavrπava uobiËajeno Sutivanjicom, krajem 
kolovoza ili poËetkom rujna.

Biljeæimo stidljiva okupljanja u joπ 
nekim sredinama Barbanπtine, kao npr. u 
RebiÊima i Grabrima, a koja Êe se zaigur-
no polako oblikovati u neki novi Dan sela. 
Tako bi FrkeËi, Melnica i Grabri zasig-
urno mogli imati neki svoj zajedniËki dan, 
Prnjanπtina takoer, a i Manjadvorcima i 
njihovim turistima bi bila dobrodoπla jed-
na ljetna manifestacija, pored Sv.Marije 
ud Zdravlja u listopadu..  

Obiljeæavanje blagdana sv. 
Petra i Pavla na brdu sv. 
Pavao

ÆELISKI-BATELI - VeÊ devetu go-
dinu zaredom brdo sv. Pavao, uz tamoπnju 
crkvicu posveÊenu ovom svecu, oæivi 
uoËi crkvenog blagdana sv. Petra i Pavla, 
29.lipnja. I ove godine nije nedostajalo 
zabave, sporta i kulturno-umjetniËkog 
programa. Blagdan je sveËano obiljeæen 
svetom misom, a druæenje se mjeπtana 
okolnih sela nastavilo uz zakusku. Tom je 
prigodom organizator, druπtvo Sv Pavao, 
koji svake godine feπtu priprema uz po-

moÊ MO GrandiÊi, pod pokroviteljstvom 
OpÊine Barban, za poseban doprinos 
radu druπtva priznanja dodijelilo Nadalini 
Batel, Miru MarËeti, Nikoli Bileti, Borisu 
KoliÊu, Aldu Osipu, –eniju KonoviÊu, 
Josipu Batelu te Eugenu i Stanku Liculu. 

 U nastavku 
druæenja, kul-
turno-umjetniËki 
program je pred-
vodio poznati svi-
raË istarske kante 
Drago Draguzet, 
a nastupali su 
Ëlanovi KUD-a 
Barban i mladi 
Danijel VitasoviÊ 
iz KUD-a Uljanik. 
Feπta se zahuk-
tala uz svirku 
poznatih barban-
skih harmonikaπa 
- Romana BaÊca, 

Nevenka BuliÊa i –enija Zubana. Na 
igraliπtu za male sportove, podno brda, 
u povodu ovog blagdana, svoje je snage 
odmjerila mladeæ iz okolnih mjesta. 

U dogovoru sa TuristiËkom zajednicom Istarske æupanije, ove godine smo 
odluËili produæiti Barbansko ljeto joπ jednom manifestacijom, gastronomskom, 
krajem rujna (smokvenjaka) u Barbanu, a koja Êe biti posveÊena smokvi i proiz-
vodima od smokve, pod nazivom Festival od smokve i smokvenjaka. UpuÊujemo 
stoga slijedeÊi poziv:

OBAVIJEST i JAVNI POZIV
svim ljudima dobre volje na poduËju OpÊine Barban i πire

za sudjelovanje na festivalu 
FE©TA OD SMOKVE I SMOKVENJAKA

u Barbanu, u rujnu 2006. godine
 
Poπtovane Barbanke i Barbanci, kreÊemo sa pripremama novoga festivala 

u Barbanu, pod pokroviteljstvom TuristiËke zajednice Istarske æupanije, s nazivom 
FE©TA OD SMOKVE I SMOKVENJAKA. Feπta bi se odræala ove godine prvi puta 
i to u rujnu (smokvenjaku). 

Cilj je predstavit smokvu i proizvode od smokve, pokazati i prodavati sve 
vrste smokava, smokvenjaka (hlibi ud smokve), rakiju sa suhim smokvama, kolaËe 
od smokava, suvenire i sve Ëa se joπ domislimo. Cilj je i predstaviti proizvoaËe 
najrazliËitijih proizvoda od smokve (barbanske i πire) i u vezi sa smokvom. Feπta 
je zamiπljena kao izloæbena, kao samanj od smokav na kojem se more degustirati 
i kupovati, a uz to je i edukativnog karaktera sa porukama: spasiti smokvu i vratiti 
je na naπe stolove; pokazati mladima i svim ostalima kako se dela smokvenjak i 
dr. 

Uz izloæbeni dio, organizirat Êemo i okrugli sol sa moguÊim nazivom: 
“Smokva u turistiËkoj ponudi Istre” ili “Smokva na trpezi Istre - Zaboravljeno 
rajsko voÊe”.

Pozivamo sve zainteresirane, koji æele pomoÊi svojim idejama, a zaintere-
sirani su i uËestvovati na festivalu sa svojim proizvodima, da se jave na opÊinske 
tel. 567-635 ili 567-638 (Grozdana, Elis), najkasnije do 10. rujna 2006. god. 

Vidimo se na Feπti od smokve i smokvenjaka u Barbanu! 
OpÊina Barban

Sveti Pavao
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ODRÆAN PETI SUSRET 
HARMONIKA©A

VeÊ petu godinu zaredom barban-
ska placa okuplja brojne harmonikaπe i 
ljubitelje njihove glazbe. Pretposljednjeg 
vikenda u srpnju, na susretu nazvanom 
“Zasvirimo u Barbanu”, okupilo se viπe 
od 50 izvoaËa koji su brojnoj publici zas-
virali na svim vrstama harmonike. Ova 
manifestacija dopuπta svirku na svim 
vrstama ovog instrumenta, od dijaton-
ske, kromatske, kromatske dugmetare te 
trijeπtine, a nezaobilazni su i svi puhaËki 
instrumenti, koji se mogu koristiri u najra-
zliËitijim kombinacijama sa harmonikom. 
Time se barbanska smotra i razlikuje od 
ostalih harmonikaπkih smotri u Istri. 

Uz zvuke popularne “Jedna Êe 
mandolina svirati ovu noÊ”, glazbeno 
je druæenje, u organizaciji barbanskih 
harmonikaπa, zapoËelo skupnim nastu-
pom svih izvoaËa kroz glazbeni mimo-
hod od Velih vrata do pozornice. Susret 
je otvorio jedan od barbanskih veterena 
na harmonici –enio Zuban,  a nakon 
sluæbenog otvaranja svoje su umijeÊe i 
znanje na ovom instrumentu pokazali 
izvoaËi s podruËja cijele Istre. Nastupili 
su tako samouki harmonikaπi, oni s glazbe-
nim obrazovanjem, svjetski prvaci u har-
monici, kao πto je Slovenka Breda Horvat, 
ali i “legende” istarskih prostora, kao npr.: 
Tone VitasoviÊ-Livi, Zlatko Krajcar-Minji 
i Ive ©kufliÊ-Brico. Na smotri nikako nije 
nedostajalo ni mladih buduÊih nada, kao 
πto su Toni Puh, Sandro Cerovac ili Enis 
Krizman, ali ni æenskih predstavnika po-
put Elde KrepËiÊ-PetretiÊ iz ©padiÊi blizu 
PoreËa. Romano BaÊac iz Draguzeti, je-
dan od pokretaËa ove glazbene barban-
ske manifestacije, svojim je nastupom kao 
i svake godine zatvorio susret koji se nas-
tavio uz druæenje harmonikaπa i njihovih 
gostiju do kasno u noÊ. 

Uskoro koncert u æupnoj 
crkvi Sv.Nikole u Barbanu

BARBAN - Kao najava ukljuËe-
nja OpÊine Barban u projekt Organum 
Histriae, odræat Êe se 29. kolovoza u 
20.30 sati, u æupnoj crkvi Sv.Nikole, kla-
virski koncert studentice Tihane Arvaj iz 
Pule. Na repertoaru Êe biti djela Bacha, 
Liszta, Rahmanjinova i Papandopula. 
Velika je æelja Barbanaca da se uz po-
moÊ ove manifestacije, Crkve i ljudi dobre 
volje, pokrene akcija za povratak orgulja 

u barbansku æupnu crkvu, a koje su 
nekada resile njezin interijer. Osim toga, 
æeli se obiljeæiti i djelo kompozitora zav-
idnog glazbenog opusa za orgulje, mons. 
Giuseppea Radole, roenoga 1921.god. 
u Barbanu, sveÊenika koji je diplomirao 
kompoziciju u Pesaru, bio kapelnik u æup-
noj crkvi sv.Justa u Trstu i nastavnik na 
Konzervatoriju, a koji i danas æivi u Trstu. 
Radole je u svojim djelima, komponira-
nim i pisanim, Ëesto koristio elemente 
istarskog folklora, narodne glazbe svog 
zaviËaja.
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Odræana 40. Smotra 
narodne glazbe i plesa 
Puljπtine

BARBAN - VeÊ viπe od deset 
godina Smotra narodne glazbe i plesa 
Puljπtine, prvu  subotu u srpnju, odræava 
se u Barbanu, a prema svemu sudeÊi tako 
Êe i nadalje ostati. Ovogodiπnje 40. iz-
danje u Barban je privuklo usprkos kiπi 
velik broj posjetitelja koji su tu veËer na 
placi mogli pratiti nastup Ëlanova KUD-
ova iz Barbana, SaviËente, “Mate Balota” 
iz Raklja, pulskog “Uljanika” te brojnih 
pjevaËa i sviraËa Puljπtine. Ovu su mani-
festaciju svojim izvedbama upotpunili i 
gosti iz Krπana. Smotru su folkloraπi naja-
vili sveËanim mimohodom kroz Vela vra-
ta, a otvorili su je sviraËi iz obitelji Glavaπ. 
Na kraju je glazbenog druæenja izabrano 
11 izvoaËa koji su nastupili na central-
noj smotri narodne glazbe i plesa 12. 
kolovoza u Puli. Manifestaciju je uz pok-
roviteljstvo Grada Pule i OpÊine Barban, 
organizirao pulski SAKUD, KUD Barban 
i OpÊina Barban.

Oldtimeri i motoprstenac 
obiljeæili Dan sela Orihi

ORIHI -  Uz 7. Mototrku na prste-
nac i 7. Old timer’s day te puno zabave 
i doskoËica, odræana je devetu godinu za 
redom feπta Dan sela Orihi u organizaciji 
tamoπnjeg sportskog druπtva. Kao i pret-
hodnih godina i ove su Orihi okupili ve-
lik broj posjetitelja uz trodnevni program 
razliËitih dogaanja. Trodnevna je feπta 
otvorena 14. srpnja  malonogometnim 
noÊnim turnirom gdje su nastupile Ëetiri 
ekipe. Prvu nagradu osvojila je ekipa 
RojniÊ-Prijevoz, drugu Orihi, treÊu Ljubo 
i prijatelji, a Ëetvrto Trlji. 

Svakako je srediπnji dan bio subota, 
kada se osim uobiËajene zabave uz ples 
odræao i susret oldtimera te mototrka na 
prstenac. Uz πaljive doskoËice popodnevno 
je subotnje druæenje zapoËelo na igraliπtu 
gdje se okupilo tridesetak starih automo-
bila i motocikala iz Istarske i Primorsko-
goranske æupanije te Kopra i Trsta. Meu 
njima je za spomenuti Vinka Surinu iz 
©apjana nedaleko Matulja, motoprvaka 
nekadaπnje Jugoslavije koji je ujedno u 
voænji toËnosti osvojio nagradu zbog 
svoje iznimne preciznosti. Najbolju je pre-
ciznost kod vozaËa automobila pokazao 
Marinko Pavlov. Osim toga nagraivani 
su najljepπi i najstariji motocikli i auto-

mobili. Duπan SokoloviÊ iz Vrsara za 
Zündappa iz 1940. dobio je nagradu 
za najstariji motor, a Orijano VitasoviÊ 
iz Vodnjana za Fiat Balilu 508 iz 1934. 
god., nagradu za najstariji automobil. Od 
motocikala, za najljepπi je izabran motor 
Augusta iz 1955.god., Marija BenËiÊa iz 
Trsta, dok je u kategoriji automobila tu 
nagradu pokupila Volkswagen Buba iz 
1972.god., Jelene Cvek TerleviÊ iz Pule. 
Miro KoliÊ iz Delnica dobio je nagradu za 

najudaljeniju posadu oldtimera. VeÊ uo-
biËajena razbibriga vlasnika starih vozila je 
i odmjeravanja snaga u “zavidivanju vida” 
gdje se kao najbræi i najspretniji pokazao 
Ivan Rabar iz Pule. Kroz voænju toËnosti 
oldtimeri su se postrojili za panoramski 
obilazak opÊine Barban.

Nastavak je uslijedio na obliænjoj 
Kriæici gdje se po sedmi put odræala 
mototrka na prstenac, po uzoru na onu 
konjiËku u Barbanu. Trideset je motop-

40. Smotra narodne glazbe i plesa Puljπtine u Barbanu

7. Old timer's day - Orihi
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osada odluËilo okuπati svoju spretnost u 
gaanju prstenca u Ëak tri voænje i jed-
nom natrkivanju na prstenac. Iako je u 
prvoj voænji preciznost gotovo svih suvo-
zaËa bila priliËno manjkava, nadoknadili 
su to u drugoj i treÊoj voænji pa je sveu-
kupno zabiljeæeno 13 pogodaka u sridu. 
Oni pak s najboljim bodovnim stanjem, 
borili su se za prva tri mjesta u Ëetvrtoj 
voænji. Na kraju su se najboljima pokazali 
Klaudio ©krinjar i Franko MatiÊ iz Pule 
sa Ëak tri pogotka u sridu, a posljednju 
su “zadili” upravo u zadnjem pohodu 
na prstenac.  Za njima slijede Mladen 
Bile iz BiËiÊi i Slaven Moπnja iz Orihi sa 
7 punti, te Davor Paus i Toni RojniÊ iz 
Orihi s 5 punti. Nagrade brojnih spon-
zora, Ëak 58, dodijeljene su najboljima 
na mjesnom igraliπtu, gdje su goste i pos-
jetitelje uveseljavali harmonikaπi, te Duo 
Magnolija i Eleonora.  

Misa na Kriæici u Ëast Svete 
Marije od Karmela

ORIHI - VeÊ tradicionalno, i ove 
se godine 16. srpnja, po sedmi put, na 
uzvisini Kriæici kod Orihi odræala sveta 
misa  na otvorenom u Ëast Svete Marije 
od Karmela. Misno je slavlje pred stotinjak 
mjeπtana Orihi i susjednih sela predvodio 
barbanski æupnik vlË. Daniel H. Saturi. Za 
razliku od proteklih, ove se godine misa 
odræala na sam blagdan. InaËe, velika 
je æelja Oriπanaca, da svetiπte na Kriæici, 
pored kamenog petometarskog kriæa s 

Isusovim korpusom, koje je 1999. posve-
tio biskup PoreËko-pulske biskupije Ivan 
Milovan, postane marijansko.

Tradicionalno okupljanje 
Punteraca “Oj, Punterci”

PUNTERA - VeÊ osmu godinu 
za redom okupili su se Punterci, peto-
ga srpnja, na svojoj feπti pod nazivom 
“Oj, Punterci”. UoËi same feπte, vrijedni 
Punterci su uredili selo, koje stoga i pri-
pada grupi ureenijih naselja OpÊine 
Barban. U popodnevnom dijelu dana 
tradicionalno se odræavo boÊarski turnir, 
koji je ove godine okupio osam ekipa. 
Pobjednik turnira je bila ekipa Udruga bo-
raca iz Pule, drugo mjesto su zauzeli ©aji-
ni, treÊe Puntera a Ëetvrto Hrboki. Slavlje 
je potom nastavljeno plesnom zabavom 
ispred druπtvenog doma, uz πou nezao-
bilaznog Aleksandra Sladonje.

Peto okupljanje HrboËana, 
domaÊih i iz svita

HRBOKI - Tjedan dana nakon pun-
terske feπte i tjedan dana prije srediπnjeg 
dogaaja Barbanskoga ljeta, Trke na 
prstenac, odræava se veÊ petu godinu 
za redom Dan sela Hrboki. Vrijeme je 

pogoeno, jer upravo tada u Hrbokima 
boravi veliki broj HrboËana koji æive u 
Americi, ©vedskoj i drugdje po svijetu. 
U popodnevnom dijelu dana odræa-
va se tradicionalno boÊarski turnir, na 
Ëetverostaznom boÊaliπtu, koje su vrijed-
ni HrboËani uredili uz pomoÊ sponzora i 
OpÊine, a nakon toga slavlje, uz plesnu 
zabavu potraje Ëitavu noÊ. HrboËani su 
uoËi ovogodiπnje feπte obojili druπtveni 
dom izvana i iznutra te organizirali niz 
akcija za ureenje sela. Na boÊarskom 
turniru je igralo 12 ekipa, a poredak je: 
1. ©ajini, 2. MariÊi, 3. DivπiÊi. 4. Puntera. 
Kiπa je donekle poremetila slavlje, ali je 
feπta potrajala do dugo u noÊ.

31. TRKA NA PRSTENAC

BARBAN - UobiËajano, kao i svake 
godine, tako Êe i ove, programi zapoËe-
ti u petak naveËer podizanjem zastave 
na Placi te otvaranjem izloæbe Slavice 
AndrijanËiÊ-KljajiÊ, GrandiÊanke iz Pule, 
u druπtvenom domu.

U subotu Êe se odræati Trka za vi-
ticu, potom izbor mis i zabava sa plesom 
te noÊno gaanje glinenih golubova. U 
nedjelju se odræava 31. Trke na prstenac, 
a potom zabava do jutarnjih sati nared-
nog dana.

 

Sutivanjica

SUTIVANAC - odræat Êe se poËet-
kom rujna, tjedan dana nakon æminjske 
Bartulje, a okupit Êe SutivanËane i njihove 
goste, uz bogat sportski i zabavni pro-
gram. Nakon duæeg niza godina, u goste 
Êe im ponovo doÊi predstavnici pobratim-
ljenog Ribnika pored Karlovca.

Feπta od smokve i 
smokvenjaka

BARBAN - U skladu sa pozivom 
na poËetku ovoga priloga o Barbanskome 
ljetu, odræat Êe se u rujnu. Datum odræa-
vanja nije joπ definiran, ali on svakako ovisi 
o sazrijevanju smokve.

Atraktivni oldtimeri u Orihima
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Æeliski 1D - 52207 BARBAN, tel.: ++385(0)52 / 567 333, fax: ++385(0)52 / 567 273, gsm: ++385(0)98 224 404

e-mail: zelizar@ inet.hr       www.zelizar.hr
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DE CONTE d.o.o.  Labin
GRADITELJSTVO, NEKRETNINE, UGOSTITELJSTVO I TRGOVINA

telefon: 091 1 853 222 tel./fax: 052 / 851 707

POGON DUBROVA
IZRADA I MONTAÆA PLASTI»NIH I ALUMINIJSKIH PROZORA, VRATA, OTKLOPNO KLIZNIH 

STIJENA IZ VISOKO KVALITETNIH 6 KOMORNIH PROFILA SCHÜCO CT 70 CAVA

1. NOVO: Grilje (æaluzine) pomiËne 
i fiksne sa  moguÊnostima izbaËaja do 
13 cm
2. Izrada i montaæa termopan stakla
3. Aluminijski 3 komorni termiËki profili
4. Mreæe za komarce
5. Rolete i roletne kutije

12

3 4 5


